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Az új ösztöndíj megkurtítja a régit 

Becsapott egyetemek? 
Derült égből villámcsa-

p á s k é n t é r t e a z e g y e t e -
meket az oktatási minisz-
térium levele, amely sze-
r int a t á r c a a h a l l g a t ó i 
normat ivából k íván ja fe-
dezni a Bursa Hungarica 
e lnevezésű szociális ösz-
töndíj rá eső részét. Az in-
t é z m é n y e k ugyan i s min-
deddig azzal számoltak, a 
s z a k t á r c a m á s f o r r á s o k 
bevonásáva l biztosítja az 
ösztöndijat, s nem a hoz-
zá juk utalt normat ivából 
f a r a g j a le az összeget . A 
hallgatói é rdekképvise le t 
szerint a döntés hátrányo-
san érinti a rászoruló diá-
kok jelentős részét. 

Az egyetemi és főiskolai 
hallgatók érdekképviselete ag-
gályosnak tartja a Bursa Hun-
garica felsőoktatási önkor-
mányzati ösztöndíjrendszert, 
amelyet az oktatási minisztéri-
um tavaly alapított azzal a cél-
lal. hogy növelje a szociálisan 
rászoruló diákok továbbtanu-
lási esélyeit. A támogatás két 
részből áll: egyik felét az ösz-
töndíjrendszerhez csatlakozó 
helyi önkormányzatok, a mási-
kat - hallgatónként legfeljebb 
havi ötezer forintot - a szak-
tárca biztosítja. 

Támogatás vagy 
elvonás? 

A Hallgatói Önkormányza-
tok Országos Konferenciájá-
nak (HÖOK) alelnöke, Vasa 
László úgy véli, az új támoga-
tási forma az intézményeknél 
már meglévő szociális keretek 
forrását vonja el, ami a hallga-
tók ösztöndíjának csökkenésé-
hez vezethet. A HÖOK félel-
mei azon a levélen alapulnak, 
amelyet január végén postázott 
a minisztérium az egyetemek 
vezetőinek. Ebben az áll. hogy 
a Bursa Hungarica ösztöndíjra 
2001-ben felhasználható egy-
milliárd forintot az önkor-
mányzatok befizetései mellett 
az intézményi haligatói elő-
irányzatokból fedezi a tárca. 
Erről külön rendelet is készül 
a minisztériumban, amelyet 
február első felében adnak ki. 
A levélben a felsőoktatási és a 
gazdasági helyettes államtitkár 
egyúttal javasolja, hogy az 
egyetemek a nekik átutalt hall-
gatói normatíva tíz százalékát 
különítsék el a támogatások 
kifizetésére. 

A levél megdöbbenést vál-
tott ki az intézményekben, mi-
vel azok mindeddig arra szá-
mítottak, a szaktárca más for-
rások bevonásával biztosítja 
az ösztöndíjat, s nem a norma-
tívából faragja le az összeget. 
- Semmiféle szóbeli vagy írá-
sos megjegyzés nem utalt arra 
az ösztöndíj bevezetésekor, 
hogy a minisztérium már 
meglévő forrásokat kíván át-
csoportosítani, s nem újakat 
bevonni - erősíti meg a fentie-
ket dr. Seres László, a Szegedi 
Tudományegyetem hallgatói 
ügyekért felelős rektorhelyet-
tese. 

A HÖOK alelnöke szerint a 
Bursa Hungarica révén a nor-
matíva tíz százaléka kikerül az 
intézményi hatáskörből, az 
egyetemeken felhasználható 
keret nominálisan a tíz évvel 
ezelőttinél is kevesebb lesz. 

- Míg 1989-től az egy diákra 
jutó normatíva évente 65 ezer 
forint volt, addig 2001-től ez 
az összeg 63 ezer forint lesz -
állítja Vasa László. Úgy véli, 
mivel az intézmények valószí-
nűleg nem csökkentik a tanul-
mányi ösztöndíjakra elkülöní-
tett keretet, így a helyben ad-
ható szociális juttatásokra 
szánt összeget kurtítja meg az 
új támogatás. 

Lakóhely: előny 
és hátrány? 

A diákszervezet szerint ez 
oda vezethet, hogy azok a va-
lóban rászoruló diákok, akik 
olyan településen laknak, 
amely nem csatlakozott az 
ösztöndíjrendszerhez, elesnek 
a szociális támogatás lehetősé-
gétől. Mivel minden önkor-
mányzat maga döntötte el, 
mennyivel járul hozzá a diá-
kok támogatásához, az is elő-
fordulhat, hogy három-négy-
szeres lesz a különbség az azo-
nos mértékben rászoruló hall-
gatók szociális juttatásai kö-
zött. 

A Szegedi Tudományegye-
temen (SZTE) havonta több 
mint kilencmillió forintot kel-
lene elkülöníteni a Bursa-ösz-
töndíjakra, ami kétmillió forint 
híján éppen annyi, mint amek-
kora összeget szociális támo-
gatásra költ az intézmény. Jan-
csák Csaba, az SZTE hallgatói 
önkormányzatának (HÖK) el-
nöke attól tart, ha a minisztéri-
um által javasolt tíz százalékot 
ez utóbbi keretből különítik el, 
akkor veszélybe kerül azoknak 
a diákoknak a támogatása, 
akiknek a HÖK a tanév elején, 
tavaly szeptemberben egy évre 
ítélt oda szociális juttatást. 
Jancsák Csaba nem ért egyet a 
minisztérium azon véleményé-
vel sem. miszerint a települési 
önkormányzatok a diákképvi-
seleteknél alkalmasabbak a tá-
mogatás megalapozottságának 
megítélésére, mivel az előbbi-
ek is ugyanúgy a jövedelem-
igazolás alapján döntenek, 
mint az egyetemek. 

A többlet 4500 
forint? 

A diákképviselet álláspont-
jával szemben a minisztérium 
azt hangoztatja, hogy a Bursa 
Hungarica egymilliárd forint 
többletforrást, és igazságosabb 
pénzelosztását e redményez . -
A hallgatói normatíva összege 
70 000 forint, amely az új ösz-
töndíjjal 74 500 forintra nő az-
zal a megkötéssel, hogy a tá-
mogatás az önkormányzati és 
az intézményi részéről nem a 
hallgatói önkormányzatok, ha-
nem a települési képviselőtes-
tületek döntenek - áll a szak-
tárca közleményében. Többen 
úgy vélekednek, hogy a nor-
matíva egy részének átcsopor-
tosítása a hallgatói juttatások 
rendszerének átrendeződésé-
hez vezető folyamat része. Az 
1200 önkormányzat - köztük a 
szegedi - által már megszava-
zott szociális ösztöndíjak kifi-
zetésének visszatartása már 
minden bizonnyal lehetetlen, a 
HÖOK mindenesetre arra kér-
te a szaktárca vezetőit, tárgyal-
ják meg a felmerült kifogáso-
kat. 

Hegedűs Szabolcs 

A veszprémiek 
nyílt napja 

Munkatársunktól 
A Veszprémi Egyetem hol-

nap délelőtt fél 11-től kihelye-
zett nyílt napot tart Szegeden, 
a Kőrösy József Közgazdasá-
gi és Külkereskedelmi Szak-

középiskolában. Dr. Kovács 
Zoltán, az egyetem gazdaság-
tudományi önálló intézetének 
igazgatója bemutatja az intéz-
ményt, és ismerteti az ottani 
továbbtanulási lehetőségeket. 

Mondjon le Belénessy! Lemondásra szólították 
fel a Magyar Televízió re-
gionális, kisebbségi és ha-
táron túli műsorainak fő-
szerkesztőjét szerdán kelt 
ú jabb nyílt levelükben az 
intézmény pécsi, debreceni 
és szegedi külső munkatár-
sai. 

A tévé külső munkatár-
sai az elvégzett munkájuk 
ellenértékének öt havi kése-
delme miatt tiltakoznak. 

A tévéelnökhöz és a re-
gionál is fő sze rkesz tőhöz 

címzett nyílt levél, amelyet 
több mint fé lszázán írtak 
alá, azzal indokolja a fő-
szerkesztő lemondására irá-
nyuló felszólítást, hogy Be-
lénessy Csaba képtelen volt 

hatékonyan képviselni ér-
dekeiket az MTV Rt. leg-
felsőbb vezetőinél. 

A levél sze r in t Szabó 
László Zsolt tévéelnök le-
mondását csak azért nem 

követelik, mert „felmentése 
folyamatban van", ráadásul 
abban reménykednek, hogy 
a televízió felügyeleti szer-
vei még t á v o z á s a e lő t t 
m e g á l l a p í t j á k az e lnök 
személyes felelősségét, és 
így nem kerülheti el az el-
számoltatást sem. 

Végtelen történet a Végvári utcában 

Csatornából szippantják a szennyvizet 

Ennivaló a j á n d é k o k . (Fotó: Miskolczi Róbert) 

M u n k a t á r s u n k t ó l 
Mint többször megírtuk, 

bár a Magyar Televízió már 
öt havi járandósággal tarto-
zik szerződéssel foglalkozta-

tott munkatársainak, a tévé 
elnöke a három vidéki stúdió 
dolgozóinak felszólítására 
sem tudta megmondani, mi-
kor juthatnak a pénzükhöz. 

A katasztrofális anyagi hely-
zetben lévő szegedi tévések-
nek tegnap élelmiszert kül-
dött a Spar üzlethálózat és 
egy grillcsirkét forgalmazó 

magánszemély. A konzervet, 
kenyeret és grillcsirkét tar-
talmazó csomagokat szolida-
ritásuk jeléül vitték a Kálvá-
ria téri székházhoz. 

C S Á N G Ó M A G Y A -
ROK. Ma 18 órakor az Al-
sóvárosi Kultúrházban Ha-
lász Péter, a Duna Televízió 
főszerkesztője nyitja meg a 
„Hul a Moldva és Szeret vi-
ze sompo iag" - Moldvai 
csángó magyarok a XX. szá-
zadban című fotókiállítást, 
amit Domokos Pál Pé-
ter emlékére rendeznek. Az 
archív képanyagot össze-
gyűjtötte, az új fotókat ké-
szítette és a kiállítás anyagát 
válogatta: Harangozó Imre. 
A megnyitón közreműködik: 
Hatvani Zsolt (kaval, furu-
lya) és Krisztin Róbert (ko-
boz). A tárlat február 23-áig 
hétköznaponként 10-20 órá-
ig tekinthető meg. 

AZ E S K Ü V Ő R Ő L , a 
menyasszonyi virágcsokor-
ról, a jegygyűrűről és lako-
dalmas helyekről lesz szó a 
„Legyen az ügyfelünk!" ma-
gazinban ma, este negyed 
nyolctól a vtv-n. Nyolctól 
Tímár Péter Vakvagányok 
című f i lmjé rő l lá thatnak 
összeállítást a „Mozijegy-
ben". Ezen kívül ízel í tőt 
kaphatnak a 102 kiskutya 
kalandjaiból, és a Tigris és 
sárkány című filmből. A fél 
kilenctől je lentkező Zene 
One egy vadonatúj Neverg-
reen-klipet mutat be a városi 
televízióban. 

Bár c s a t o r n á j u k v a n , 
mégsem fizetnek szenny-
v í z d í j a t a p e t ő f i t e l e p i 
Végvári utca lakói. Az ut-
c á b a n t i z e n e g y é v e ki-
épü l t c s a t o r n á b a n nyolc 
e s z t e n d e j e fo ly t e lő szö r 
szennyvíz. De nem a be-
f o g a d ó c s a t o r n á b a , h a -
n e m a f ö l d b e , h i szen a 
c s a t o r n a e g y i k v é g é n 
s e m csa t l akoz ik a há ló-
za thoz . A viz- és csator-
n a m ű b i z o t t s á g e l n ö k e 
m é g n e m is h a l l o t t a 
p r o b l é m á r ó l , á m í g é r i : 
h a m a r o s a n megoldás t ta-
lálnak. 

Pályázaton nyert pénzből 
épített portalanított utat a vá-
ros 1989-ben, az újpetőfitele-
pi Végvári utcában. Az illeté-
kesek akkor előrelátóan úgy 
döntöttek: fektessék a földbe 
a rövidke utca szennyvíz-ge-
rincvezetékét, hogy azután a 
csatomázáskor ne kelljen fel-
bontani a frissen aszfaltozott 
utat. Az elgondolás jó is volt, 
akkor azonban senki sem tud-
ta, hogy még a harmadik 
évezred elejére sem készül el 
a tervezett Acél utcai befog-
adóvezeték. Ugyan a közeli 
Bánk bán utcában húzódik 
egy szennyvízcsatorna, ám a 
Végvári utcai csatorna és e 
között a szilléri-baktói főcsa-
torna vize folydogál. A Bánk 
bán utcai csatornába így csak 
egy átemelőmű segítségével 
lehetne továbbítani a Végvári 
utcai szennyvizet. A csatorna 
ugyanis működik, annak el-
lenére, hogy egyik végén sem 
csatlakozik a szennyvízháló-
zatra. 

Három esztendővel a csö-
vek lefektetése után az egyik 

A szennyvízhálózat fej-
lesztéséről minden esztendő-
ben a közgyűlés víz- és csa-
tornamű bizottsága dönt. Bár 
'92 óta többször is a bizottság 
elé került a szennyvízátemelő 
építésének terve - amellyel 
megoldható lenne a Végvári 
utcai probléma - a képviselők 
sohasem támogatták az elkép-
zelést. 

Kalmár Ferenc, a bizottság 
jelenlegi elnöke elmondta: 
'98-óta, amióta a testületet ve-
zeti. nem került eléjük az ügy. 
ígéretet tett arra: az idei költ-
ségvetés megtervezésénél 
igyekeznek megoldást találni 
a Végvári utcai problémára. 
Ehhez már szakmai javaslatot 
is kért a Szegedi Vízmű Kft.-
től. 

A vízműtől kapott infor-
mációink szerint '92 óta min-
den évben a bizottság, illetve 
az utóbbi esztendőkben a -
korábban „vízművesként" a 
lakossági bekötéseket enged-
élyező - Nóvák Gyula vezet-
te Városi Vízügyi Beruházási 
Kft. elé terjesztették megol-
dási javaslatukat. A megvaló-
sításra szánt beruházási terve-
ket a VVB viszi a víz- és csa-
tornamű bizottság elé. (Nó-
vák Gyula éppen szabadságát 
tölti, és telefonon nem kívánt 
reagálni értesüléseinkre.) 

A szakemberek szerint a 
végleges megoldás a környék 
teljes csatomázása lenne. Ek-
kor a Végvári utcai is az ere-
deti tervek szerint az Acél ut-
cai befogadóhoz csatlakozhat-
na. Az íjtemelőművel azonban 
jóval olcsóbban lehetett volna 
megoldani a problémát, mint 
amennyibe a szennyvízszállí-
tás'kerüit a nyöicévítlatt. 

Kéri Barnabás 

Kenyér és csirke a tévéseknek 

„Élésadás11 és szolidaritás 

Végvári utcai lakos jelentke-
zett az akkor Szegedi Vízmű-
vek és Fürdők néven működő 
szegedi „vizes" cégnél, és 
kérvényezte, hogy ráköthes-
sen a portája előtti gerincve-
zetékre. Információink szerint 
ehhez Nóvák Gyula, a cég ak-
kori műszaki osztályvezetője 
járult hozzá. (A gerincvezeték 
kiépítését hatóságilag az Ati-
vizig engedélyezheti, a lakos-
sági rácsatlakozásokhoz a víz-
műnek kell hozzájárulnia.) 
Nóvák Gyula ugyanakkor ki-
dolgoztatott egy tervet a szük-

séges átemelőmű megépítésé-
re. Ez azonban az elmúlt 
nyolc esztendőben sem ké-
szült el. 

Jelenleg két Végvári utcai 
porta szennyvize folyik a se-
hová sem vezető csatornába 
- tudtuk meg Bóka Józseftől, 
a Szegedi Vízmű Kft. értéke-
sítési osztályának vezetőjétől. 
Azonban egyik tulajdonos-
nak sem kell szennyvízdíjat 
fizetnie. 

A kommunális szennyvíz 
jelenleg az utca egyik végén 
kialakított végaknába folyik. 

Onnan hetente kétszer tar-
tálykocsival szippantják ki, 
és szállítják el a szennyvíz-
iszapot - mondta el kérdé-
sünkre Szabó Tibor, a Ma-
gyar Vízügyi Kivitelezési 
Kft. igazgatója. A cég a Sze-
gedi Vízmű Kft.-vel a hálózat 
karbantartására kötött szerző-
dés keretein belül szállítja el 
az iszapot. Esetenként a tíz-
ezer forintot is elérheti a költ-
ség. Azaz: egy hónapban 
akár 80 ezer forintot is föl-
emészthet a szennyvíz elszál-
lítása. 

A Végvár i utca ké t „ c s a t o r n á z o t t " i n g a t l a n j á n a k szennyvizé t he t en t e ké t szer 
kell elszáll í tani . (Fotó: Schmidt Andrea) 


